
Zápis ze schůze výboru České společnosti entomologické,  
konané 20. prosince 2021 ONLINE 
 
členové výboru  
přítomni: A. F. Damaška, S. Benedikt, A. Bezděk, L. Čížek, J. Hájek, P. Heřman, L. Hrůzová, T. 
Kadlec, P. Kment, D. Král, J. Rolčík, J. Růžička, D. Sommer, V. Vrabec 
omluveni: T. Kopecký (náhr.), L. Sekerka, J. Schneider, J. Šumpich, M. Škorpík (náhr.), P. Vonička 
(náhr.) 
 
revizní komise  
přítomni:  
omluveni: O. Sedláček, P. Šípek, B. Zbuzek 
 
předsedové poboček a sekcí  
přítomni: L. Blažej, Š. Zeman 
omluveni: S. Benedikt, J. Farkač, Z. Kletečka, T. Kopecký, V. Kubáň, Z. Laštůvka, J. Šťastný, D. 
Trávníček, M. Trýzna, L. Tůma, V. Vrabec, J. Vávra 
 
Program: 

1. Kontrola zápisu z minulé schůze (D. Král) 
2. Hospodářská zpráva (L. Sekerka) 
3. Redakční zprávy (J. Růžička, Š. Zeman) 
4. Zpráva knihovníka (P. Kment) 
5. Členské záležitosti (D. Sommer) 
6. Různé  

a. Nový předseda a místopředseda Entomologického klubu při Labských pískovcích (D. 
Sommer) 

b. Check-list českých brouků (J. Hájek, J. Vávra) 
c. Magistrátní granty 2022 (Š. Zeman, L. Hrůzová) 
d. Propagační materiály (L. Hrůzová) 
e. Celoplošné frézování pod elektrovody (L. Čížek, O. Sedláček) 
f. Deklarace EU legislativa (L. Čížek, D. Sommer) 
g. Trestní oznámení (D. Král) 
h. Hmyz roku 2022 (A. F. Damaška, T. Kadlec, P. Šípek) 
i. Amatérské entomologie – zařazení do Seznamu nemateriálních statků tradiční lidové 

kultury České republiky (A. F. Damaška) 
j. Výměnný den ČSE a Valné shromáždění (J. Rolčík, D. Král) 
k. Kriminalizace amatérské entomologie (L. Čížek, D. Sommer) 

 
1) D. Král přivítal přítomné na čtvrté schůzi tohoto roku a provedl kontrolu zápisu z minulé schůze. D. 

Sommer konstatoval, že výbor je usnášení schopný (14/3). D. Král také mezi přítomnými přivítal 
Lukáše Blažeje, který v roli předsedy Entomologického klubu při Labských pískovcích vystřídal 
Miloše Trýznu. D. Král jménem výboru ČSE poděkoval M. Trýznovi za dlouhodobé vedení klubu a 
vyzdvihl jeho značnou aktivitu pod jeho vedením. L. Blažejovi popřál, aby navázal na úspěchy 
svého předchůdce a vedl v nadcházejících letech klub s náležitou péčí.  

2) L. Sekerka (zastoupen D. Sommerem) informoval výbor o stavu účtu, který ke dni 20.12. činil cca 
350 tis. Avšak je v něm skryta řada nutných výdajů (např. tisk druhého čísla a supplementa 
Klapalekiany, atp.). Odhadovaný zůstatek na konci roku činí cca 100 tis.  

3) J. Růžička informoval výbor o skutečnosti, že druhé číslo časopisu Klapalekiana je vysázeno. 
Probíhají redakční korektury. Do 26.12. bude časopis odeslán do tiskárny. V redakci je dalších cca 
170 stran rukopisů a vysázeno je již 20 stran. Digitalizace archivu Klapalekiany je v procesu, 



brigádník Patrik Sommer již poslal předběžnou verzi, kterou J. Růžička a D. Sommer opraví a 
podají mu zpětnou vazbu. J. Růžička plánuje schůzi redakční rady na jaro 2022. Předmětem schůze 
bude zejména optimalizace Pokynů pro autory. Supplementum bylo po korekturách autorského 
kolektivu odesláno včera do redakce, nyní proběhne druhé kolo redakční korektury a číslo může 
přijít do sazby a posléze do tisku. Pravděpodobně vyjde na jaře roku 2022. 
Š. Zeman informoval výbor o skutečnosti, že všechny rukopisy pro časopis Podušťák jsou 
připravené pro sazbu, která bude pravděpodobně dokončena do konce ledna, první číslo tedy vyjde 
na jaře roku 2022. 

4) P. Kment (zastoupen D. Sommerem) informoval, že počet evidovaných svazků v knihovně mírně 
stoupá. V současné chvíli je v knihovně uloženo více než 28.720 svazků. J. Hájek informoval o 
rozeslání výměn Klapalekiany společně časopisem Národního muzea. 

5) D. Sommer předložil šest nových žádosti o členství v ČSE (Budský František, Martinyová Adriana, 
Mitterwald František, Opavský Dalibor, Štrob Darek, Švejnoha Martin), přijati plným počtem hlasů 
(14/0). D. Sommer vyzdvihl značný počet darů ve prospěch ČSE, počet dárců přesáhl číslo 60 a 
dary přesáhly částku 47.000 Kč. Dalším výrazným úspěchem je přírůstek nových členů, kterých 
v roce 2021 přibylo celkem 29, úbytek činil 12 členů, a tedy počet členů ČSE se již třetí rok v řadě 
zvýšil na současných 598 členů.  

6) Různé 
a. Jak již bylo řečeno v úvodu, s účinností od 1.1. 2022 Entomologický klub při Labských 

pískovcích změní své vedení. Ve funkci předsedy nahradí Miloše Trýznu Lukáš Blažej, 
současný místopředseda. Role místopředsedy se ujme Josef Kadlec.  

b. J. Hájek sdělil výboru, že dosud od J. Vávry neobdržel žádné informace. Výbor znovu 
ukládá J. Vávrovi, aby se tímto úkolem začal neprodleně zabývat. J. Hájek byl pověřen 
urgencí J. Vávry. 

c. Š. Zeman informoval výbor o plánovaném podání žádosti o podporu v rámci magistrátních 
grantů. Projekt, který v minulém roce v soutěži neuspěl byl po uvážení zpětné vazby 
obdržené z Magistrátu hlavního města Prahy rozdělen na dva projekty. Jeden by se měl týkat 
především podpory projektu časopisu Podušťák, druhý projekt bude zaměřený na podporu 
entomologických vycházek pro širokou veřejnost. Konkrétní podobu návrhů vypracuje Š. 
Zeman, L. Hrůzová a D. Sommer na schůzce 21.12., a poté ji zkonzultují v rámci širšího 
kolektivu, který se podílel na vypracování loňské žádosti. Konečné datum podání žádostí je 
5.1. 2022. 

d. L. Hrůzová v průběhu prosince předložila výboru konkrétní návrh podoby magnetek jako 
propagačního materiálu. Kalkulace je zhruba na 5000 Kč za vyhotovení 1000 ks. Magnetka 
by byla spojena s iniciativou Hmyz roku a každoročně by na ní byl zobrazen vyhlašovaný 
druh hmyzu. Distribuována by byla společně s časopisem Podušťák členům ČSE, popřípadě 
zájemcům při entomologických exkurzích. Návrh byl schválen korespondenčně (14/0/3). 
L. Hrůzová v průběhu prosince předložila výboru konkrétní návrh podoby triček s logem 
ČSE. Byly představeny dvě podoby triček, které by byly vyhotoveny v počtu 50 ks od každé 
ze dvou variant. Tričko by bylo předáno dárci, který by ve prospěch ČSE daroval částku 350 
Kč (člen) nebo 450 Kč (nečlen). Mělo by se tak jednat o návratnou investici. Hlasování 
(12/0/5). 
L. Hrůzová představila výboru návrh ČSE na PF 2021. D. Král poděkoval L. Hrůzové za 
vypracování návrhu a pověřil D. Sommera, aby ho rozeslal členům. 

e. Výbor ČSE byl oficiálně požádán Davidem Čípem o podporu společného prohlášení 
týkajícího se celoplošného frézování pod elektrovody často spojeného s plánem výsadby 
nepůvodních dřevin. Vzhledem k významu ploch pod elektrovody pro biodiverzitu, 
nevhodnosti jejich frézování nebo dokonce jejich záměrnému zarůstání pámelníky by se ČSE 
měla k prohlášení připojit. Připravováno je také jednáním s energetickými 
společnostmi (ČEZ, EON, ČEPS) na toto téma. O problematice je připravena reportáž 
v České televizi a bude vydána i tisková zpráva. Návrh prohlášení byl členům výboru zaslán 
v průběhu prosince a byl korespondenčně schválen (12/0/5). 



f. Výbor ČSE byl oficiálně požádán Jiřím Řehounkem (entomolog z uskupení Calla) o podporu 
deklarace evropské sekce Společnosti pro ekologickou obnovu ve věci podpory evropského 
zákona na obnovu přírody. Korespondenční hlasování (9/0/8). 

g. Na předchozí schůzi výboru byl zhodnocen průběh trestního oznámení na Lesy ČR ve věci 
zničení populace jasoně červenookého v oboře Bulhary. Ani ČIŽP, ani Policie ČR dosud 
vyšetřování neuzavřela a o jeho průběhu ČSE neinformovala. D. Král navrhl dotázat se na 
průběh vyšetřování. Vyhotovením oficiálních dopisů byl pověřen D. Sommer. 

h. A. F. Damaška nadnesl výboru diskusi na téma Hmyzu roku 2022. Diskuse k tématu 
probíhala v podobném duchu jako minule, viz zápis předchozí schůze. Na základě diskuse a 
následného konsensu byl jednomyslně zvolen hmyzem roku 2022 cvrček polní (Gryllus 
campestris). A. F. Damaška nastínil průběh celé iniciativy. V rámci propagačních materiálů 
budou vytvořeny magnetky s motivem cvrčka. Hlavní část iniciativy by měla být načasována 
na období výskytu cvrčka. Přes kontakty Vojtěcha Koštíře se opět pokusíme iniciativu dostat 
do ČT. P. Šípek navrhl, aby se iniciativa propojila s projektem NajdiJe, který mapuje pomocí 
občanské vědy invazní druhy bezobratlých. Aktéři projektu mají tedy bohaté zkušenosti a 
nástroje, jak zapojit veřejnost do podobných projektů, jakými by mohlo být mapování 
výskytu cvrčka. T. Kadlec navrhl propojení s projektem iNaturalist, které se jemu a jeho 
kolegům velmi osvědčilo při mapování motýlů Prahy. L. Čížek navrhl koordinaci 
s kolektivem Petra Kočárka, našeho předního odborníka na rovnokřídlé. Š. Zeman doplnil, že 
dalším vhodným mapovacím projektem je aplikace BioLog. Výbor pověřil A. F. Damašku, 
T. Kadlece a P. Šípka řešením iniciativy Hmyz roku 2022. 

i. Návrh nominace Amatérské entomologie na zařazení do Seznamu nemateriálních statků 
tradiční lidové kultury České republiky, který měl vyhotovit A. F. Damaška, zatím nevznikl. 
Konkrétní návrh bude předložen na nadcházející schůzi.  

j. Datum jarního Výměnného dne ČSE je stanoveno na 19. února a uskuteční se, pokud to 
epidemiologická situace a vládní nařízení umožní. V rámci něj by se uskutečnila též schůze 
výboru a také Valné shromáždění, abychom se vrátili k jeho pravidelnému jarnímu konání. 
Výbor pověřil D. Sommera zajištěním dvou přednášejících, kteří by vyplnili odpolední 
program.  

k. L. Čížek se vrátil k tématu postihů amatérských entomologů. Legislativní cesta, která pro nás 
skončila neúspěchem a bude záležet, jak se k našemu problému postaví nová vláda, by dle 
jeho názoru měla být doplněna také podporou dalších organizací. L. Čížek navrhl oslovit 
dopisem Učenou společnost České republiky a Český svaz ochránců přírody s prosbou o naši 
podporu. Dopisy vyhotoví L. Čížek ve spolupráci s D. Sommerem a osloví obě zmíněné 
organizace. 
S. Benedikt a D. Sommer zhodnotili jednání se senátory, které vedli v uplynulém roce. Oba 
museli konstatovat, že nakonec slíbená podpora i přímá intervence nebyla z jejich strany 
uskutečněna. S. Benedikt se pokusí oslovit určité poslance nově vznikající vlády, včetně 
nového vedení Ministerstva životního prostředí. L. Blažej popsal výboru nedávný případ 
postihu muzejního pracovníka. Přislíbil, že celou kauzu bude monitorovat a výbor 
informovat. Společnost se pokusí dotyčného podpořit otevřeným dopisem. A. F. Damaška 
konstatoval, že protlačení kauzy do televize bohužel naráží na ochotu/neochotu postižených 
o svých případech komunikovat. Není tedy dosud možné určitou kauzu zviditelnit tímto 
způsobem. 
 

První schůze výboru v roce 2022 se uskuteční v únoru. 
 
Zapsal: D. Sommer  
Verifikoval: D. Král 
 


